



© Foto: manfeiyang

Zeit für Management
Time for management

Mercator School of Management Mercator School of Management

Die Mercator School of Management (MSM) ist mit 24 Professor*innen und knapp 70 wissenschaftlichen Mitarbeiter*innen im nationalen Vergleich eine Fakultät mittlerer Größe und fokussiert sich als Business School auf die Betriebswirtschaftslehre. Die MSM trägt in besonderer Weise ihrer regionalen und gesellschaftlichen Verantwortung Rechnung, indem sie durch umfassende und zielgruppenspezifische Bildungsangebote sowie die Bearbeitung wissenschaftlicher und gesellschaftlicher Themen die wirtschaftliche Entwicklung unterstützt.

Specialising in business administration, the Mercator School of Management (MSM) is a medium-sized faculty in comparison to other institutes around the country, employing 24 professors and around 70 academic staff. The MSM takes its regional and social responsibility seriously by supporting economic development through extensive and target-group specific educational opportunities as well as dealing with scientific and social issues.

Die MSM hat sich inhaltlich profiliert, um die forschungs- und berufsbildspezifischen Bereiche Accounting and Finance, Technology and Operations Management sowie Management und Marketing, ergänzt um die volkswirtschaftlichen und regionalwissenschaftlichen Kompetenzen, abbilden zu können. Daneben hat die MSM einen Beirat eingerichtet, der sich aus hochrangigen Vertreter*innen der regionalen sowie überregionalen Wirtschaft zusammensetzt und die MSM in ihren Funktionen in Lehre, Forschung und Selbstverwaltung unterstützt.

Die MSM sieht sich in erster Linie einer ausgewogenen Mischung sowohl der anwendungsorientierten Forschung als auch der Grundlagenforschung verpflichtet. Dabei sind die Fachgebiete durchaus durch unterschiedliche Schwerpunktsetzungen gekennzeichnet. Hervorzuheben ist allerdings, dass die MSM in den vergangenen Jahren erhebliche Fortschritte im Bereich der Grundlagenforschung zu verzeichnen hat. Dies zeigt sich u.a. an der Anzahl von internationalen Publikationen in A+/A-Zeitschriften, der noch stärkeren Beteiligung an renommierten internationalen Konferenzen, dem Ausbau der internationalen und institutionellen Forschungsnetzwerke sowie der Einwerbung von Drittmitteln der DFG.

Die nach wie vor bedeutsame Anwendungsorientierung der Forschungsprojekte wird hauptsächlich durch die vielfältigen und nachhaltigen Kooperationen mit Partnern aus Wirtschaft und Politik deutlich. Daneben sprechen die Vielzahl an EU- und BMBF-Projekten, die privatwirtschaftliche Auftragsforschung und die regelmäßige Ausrichtung von Konferenzen und Workshops für die sichtbaren Erfolge in diesem Bereich.

Neben dem Transfer von anwendungsorientierten Forschungsergebnissen in die Praxis nimmt der Transfer wissenschaftlicher Erkenntnisse in die Lehre einen zentralen Stellenwert ein, und zwar gleichermaßen in allen Fachgebieten. Die MSM sieht sich nach wie vor der Einheit von Forschung und Lehre verpflichtet. Hinsichtlich der interdisziplinären Zusammenarbeit mit den anderen Fakultäten unserer Universität haben sich besondere Beziehungen zur Informatik, zur Mathematik sowie zu den Geistes- und Ingenieurwissenschaften herausgebildet.

The MSM has made its mark in terms of knowledge and expertise in illustrating the research and occupational-specific fields of Accounting and Finance, Technology and Operations Management, and Management and Marketing, supplemented by economic and regional skills. In addition, the MSM has set up an advisory board, which is made up of leading representatives from the regional and national economy and which supports the faculty with its teaching, research and self-administration functions.

First and foremost, the MSM is committed to a balanced mix of both applied and basic research, with its specialist areas largely characterised by their different areas of focus. It is worth highlighting, however, that the MSM has made significant progress in basic research in recent years. This can be seen in many ways, including the number of international publications in A+/A journals, even stronger participation in renowned international conferences, the development of the international and institutional research network, and the acquisition of external funding from the DFG.

The continued significant practical application of research projects is primarily due to the MSM's varied and long-standing cooperation with partners from business and politics. In addition, the considerable number of EU and BMBF projects, commercial contract research, and hosting of regular conferences and workshops are clear indicators of its success in this field.

Alongside the transfer of applied research outcomes into practice, the transfer of academic findings into teaching is of central importance and applies equally to all specialist fields. The MSM remains committed to the unity of research and teaching. In terms of interdisciplinary collaboration with other faculties at our university, special relationships have evolved with the Faculties of Computer Science, Mathematics, Humanities, and Engineering.

Research

The internationalisation and growth in the research performance of the MSM was clearly shown by the increased number of publications in international A+/A journals between 2015 and 2016. In addition, the DFG funded the projects "Cooperative Travelling Salesmen Problems with



Professor*innen | Professors

Prof. Dr. Jost Adler	Prof. Dr. Yuan Li
Prof. Dr. Peter Anker	Prof. Dr. Antje Mahayni
Prof. Dr. Thomas Bienengräber	Prof. Dr. Michael Manitz
Prof. Dr. Margret Borchert	Prof. Dr. Werner Pascha
Prof. Dr. Volker Breithecker	Jun.-Prof. Dr. Marie Paul
Prof. Dr. Peter Chamoni	Prof. Dr. Joachim Prinz
Prof. Dr. Marc Eulerich	Prof. Dr. Bernd Rolfes
Prof. Dr. Torsten J. Gerpott	Prof. Dr. Gertrud Schmitz
Prof. Dr. Jochen Gönsch	Dr. Nikolaus Schweizer
Jun.-Prof. Dr. Martin Hibbeln	Prof. Dr. Tobias Seidel
Prof. Dr. Alf Kimms	Prof. Dr. Markus Taube
Prof. Dr. Annette G. Köhler	Jun.-Prof. Dr. Lilia Zhurakhovska
Prof. Dr. Eugen Kovac	

Forschung

Die Internationalisierung und Steigerung der Forschungsleistung der MSM wird in den Jahren 2015 bis 2016 an der gestiegenen Anzahl der Publikationen in internationalen A+/A-Journals deutlich. Daneben fördert die DFG die Projekte „Kooperative Rundreiseprobleme bei rollierender Planung“ von Prof. Alf Kimms sowie „Kreditbeschränkte Firmen in der globalen Ökonomie: Implikationen für Wettbewerb, Wohlfahrt und Ungleichheit“ von Prof. Tobias Seidel. Prof. Marie Paul ist am DFG-Schwerpunktprogramm 1764 „The German Labor Market in a Globalized World“ mit dem Teilprojekt “Female Employment Patterns, Fertility, Labor Market Reforms, and Social Norms: A Dynamic Treatment Approach” beteiligt. Darüber hinaus ist die MSM über Prof. Werner Pascha und Prof. Markus Taube Bestandteil des DFG-Graduiertenkollegs 1613 „Risk & East Asia“.

Die Forschungsarbeit der MSM wird von knapp 20 weiteren Drittmittelprojekten im betreffenden Zeitraum unterstützt. Exemplarisch sei an dieser Stelle auf die durch das BMBF geförderten Projekte „CrowdStrom – Crowdsourcing-Ladedienste durch Kleinanbieter als innovatives Geschäftsmodell“ (Prof. Margret Borchert) sowie „DEAL – Dienstleistungsinnovationen und Elektromobilität – der Automobilhandel als ganzheitlicher Lösungsanbieter“ (Prof. Gertrud Schmitz, Prof. Margret Borchert) verwiesen.

Rolling Wave Planning” by Prof. Alf Klimms and “Credit-restricted Companies in the Global Economy: Implications for Competition, Welfare and Inequality” by Prof. Tobias Seidel. Professor Marie Paul has been involved in the DFG Priority Programme 1764: The German Labour Market in a Globalized World with the sub-project “Female Employment Patterns, Fertility, Labour Market Reforms, and Social Norms: A Dynamic Treatment Approach”. Moreover the MSM is part of the DFG research training group 1613 “Risk & East Asia” thanks to Professors Werner Pascha and Markus Taube.

The research work of the MSM is supported by almost 20 additional externally-funded projects in the period concerned. A prime example of this can be seen in projects funded by the Federal Ministry of Education and Research (BMBF), such as “CrowdStrom – Crowdsourcing Charging Services Provided by Private Persons as an Innovative Business Model” (Prof. Margret Borchert) and “DEAL – Service Innovations and Electromobility – the Automotive Trade as a Full-Service Provider” (Prof. Gertrud Schmitz, Prof. Margret Borchert). Likewise, the BMBF funding supports the IN-EAST School of Advanced Studies, led by Prof. Markus Taube. Prof. Volker Breithecker worked on projects in the fields of Innovation Screening, Social Innovation Barcamp, Innopreneur in Residence, Innovation Pitch and Business Design Camp (InnovationHUB) with EU funding.

In relation to knowledge transfer, three specific conferences held at the UDE in 2016 deserve particular mention: Prof. Li and Prof. Taube organised the 27th (EU) Annual Conference of the Chinese Economic Association (Europe/UK), which took place between 1 and 3 September 2016 at the Duisburg campus and the Mercator Hall in the city of Duisburg with great success. With the 20th bank symposium “Complexity Kills – Banks in the Jungle of Regulation and Outdated Structures” on 7/8 September 2016 and the specialist conference “ecfs Cost Day: Balancing Innovation and Reducing Costs” on 14 June 2016, the Banking & Finance faculty hosted two highly successful conferences. Meanwhile, the small business management (sbm) project led by Prof. Volker Breithecker continues to provide courses on company start-ups and succession and is now in its seventeenth year.

Ebenfalls auf einer Förderung des BMBF beruht die „IN-EAST School of Advanced Studies“, die von Prof. Markus Taube geleitet wird. Prof. Volker Breithecker bearbeitet mit Mitteln der EU Projekte zu den Bereichen „Innovationsscreening, Social Innovation Barcamp, Inno-preneur in Residence, Innovation Pitch und Business Design Camp (InnovationHUB)“.

Im Bereich des Wissenstransfers sind im Jahr 2016 insbesondere drei an der UDE ausgerichtete Tagungen anzuführen. Prof. Li und Prof. Taube haben mit großem Erfolg die 27. (UK) bzw. 8. (EU) Jahreskonferenz der Chinese Economic Association (Europe/UK), welche vom 1. bis 3. September 2016 am Campus Duisburg sowie der Mercatorhalle der Stadt Duisburg stattfand, organisiert. Mit dem 20. Bankensymposium „Complexity kills – Banken im Dickicht von Regulierung und verkrusteten Strukturen“ am 7./8. September 2016 und der Fachtagung „ecfs Kostentag: Innovation wagen und Kosten senken“ am 14. Juni 2016 wurden vom Fachgebiet Banking & Finance zwei überaus gelungene Konferenzen ausgerichtet. Des Weiteren bietet das Projekt „small business management (sbm)“ unter der Leitung von Prof. Volker Breithecker im 17. Jahr Kurse zur Unternehmensgründung und -nachfolge an.

Kooperationen und Internationales

Die MSM verfügt derzeit über ein Netz von rund 45 Partneruniversitäten weltweit, mit denen formelle Kooperationsabkommen geschlossen wurden. Die meisten Partneruniversitäten befinden sich in Europa (ca. 25 Universitäten), mit denen die MSM auch im Rahmen des ERASMUS-Programms kooperiert. In Asien existieren acht Partneruniversitäten und in den USA unterhält die MSM mit 13 Universitäten ein Partnerschaftsabkommen. Unter den europäischen Kooperationspartnern finden sich Institutionen wie die SGH Warschau, Polen, ESC Troyes, Frankreich oder die Sabanci University, Istanbul; in den USA kooperiert die MSM unter anderem mit dem Georgia Institute of Technology, Atlanta, und der University of Illinois, Urbana-Champaign. In Asien bestehen seit mehr als einem Jahrzehnt Kooperationen u.a. mit der Sophia Universität, Tokio, der Fudan University (CES), Shanghai, und der Baptist University (HKBU), Hong Kong.



Dekan/Dean: Prof. Dr. Peter Anker

Cooperation and International Work

The MSM currently has a network of around 45 partner universities across the world with which formal cooperation agreements have been concluded. The majority of these partner universities (around 25) are located in Europe, and the MSM also cooperates with these institutes as part of the ERASMUS programme. Asia is home to eight partner universities, while the MSM holds partnership agreements with a further 13 in the USA. European cooperative partners include institutions such as SGH Warsaw (Poland), ESC Troyes (France) and Sabanci University, Istanbul (Turkey). In the USA, the MSM cooperates with the Georgia Institute of Technology, Atlanta and the University of Illinois, Urbana-Champaign, among others. Partnerships lasting more than a decade exist in Asia, including those with the Sophia University, Tokyo, the Fudan University (CES), Shanghai and the Baptist University (HKBU), Hong Kong.



Ausgewählte Publikationen | Selected Publications

Krähmer, D., E. Kovac (2016):
Optimal Sequential Delegation.
Journal of Economic Theory 163, 849–888.

Mahayni, A., J. Schneider (2016):
Minimum Return Guarantees, Investment Caps, and Investment Flexibility.
Review of Derivatives Research 19, 85–111.

Gönsch, J., M. Hassler (2016):
Sell or Store? – An ADP Approach to Marketing Renewable Energy.
OR Spectrum 38, 633–660.

Gürtler, M., M. Hibbeln, C. Winkelvos (2016):
The Impact of the Financial Crisis and Natural Catastrophes on CAT Bonds.
Journal of Risk and Insurance 83, 579–612.

Kimms, A., I. Kozeletskyi (2016):
Core-Based Cost Allocation in the Cooperative Traveling Salesman Problem under Rolling Horizon Planning.
European Journal of Operational Research 248, 910–196.

Branger, N., A. Mahayni, D. Zieling (2015):
Robustness of stable volatility strategies.
Journal of Economic Dynamics & Control 60, 134–151.

Seidel, T., M. von Ehrlich (2015):
Regional implications of financial market development: Industry location and income inequality.
European Economic Review 63, 85–102.

Kleine, M., P. Langenbach, L. Zhurakhovska (2016):
Fairness and persuasion: How stakeholder communication affects impartial decision making.
Economics Letters 141, 173–176.

Li, Y., M. Gilli (2015):
Coups, revolutions and efficient policies in autocracies.
European Journal of Political Economy 39, 109–124.

Schneider, J., N. Schweizer (2015):
Robust measurement of (heavy-tailed) risks: Theory and implementation.
Journal of Economic Dynamics and Control 61, 183–203.

Heinberg, M., H.E. Ozkaya, M.J. Taube (2016):
A brand built on sand: Is acquiring a local brand in an emerging market an ill-advised strategy for foreign companies?
Journal of the Academy of Marketing Science 44, 586–607.

Perspektiven

Während die Fakultät bei ihrer Gründung innerhalb der früheren Gesamthochschule Duisburg noch stark praxisorientiert ausgerichtet war, hat sie sich in den vergangenen 40 Jahren hin zu einer forschungsaktiven Fakultät gewandelt. Neben den in einer angewandten Wissenschaft selbstverständlichen Kooperationen und Projekten mit der Praxis bilden exzellente Publikationen und anspruchsvolle Drittmittelforschung die aktuellen Zielgrößen für die Forschung der MSM. Bezogen auf die Entwicklung und die Größe konnte die MSM in den vergangenen Jahren hervorragende Ergebnisse in Forschungsrankings erzielen, so dass es zukünftig gilt, diese Entwicklung zu verstetigen.

In der jüngeren Vergangenheit hat sich der Bereich Operations Research und Logistik neben der Ostasienwirtschaft zu einem weiteren Forschungsschwerpunkt innerhalb der MSM entwickelt. Zentrale Anknüpfungspunkte sind hierbei die Lehrstühle von Prof. Alf Kimms, Prof. Jochen Gönsch und Prof. Michael Manitz sowie im weiteren Umfeld die Lehrstühle von Prof. Torsten J. Gerpott und Prof. Peter Chamoni. Der Bereich Operations Research und Logistik ist darüber hinaus ein Bestandteil des Profilschwerpunkts „Urbane Systeme“ der UDE. Die MSM hat es sich zum Ziel gesetzt, diesen Forschungsschwerpunkt weiter aus- und mittelfristig einen weiteren zukunftssträchtigen Schwerpunkt aufzubauen.

Outlook

While the faculty was set up to be strongly practice-based when it was founded as part of the former Comprehensive University of Duisburg, it has transformed itself over the past 40 years into a faculty that is a key contributor to the world of research. In addition to the natural collaborations in applied science and projects with projects providing practical experience, the MSM’s current target figures for research also include excellent publications and ambitious, externally-funded research. In terms of development and size, the MSM has been able to achieve outstanding results in the research rankings in recent years – a trend that is set to continue in the future.

Further new developments at the MSM in the recent past include a surge in the additional research areas of Operations Research and Logistics, in addition to East Asian Economics. Key points of contact in this area are the university chairs Prof. Alf Kimms, Prof. Jochen Gönsch and Prof. Michael Manitz, as well as the chairs Prof. Torsten J. Gerpott and Prof. Peter Chamoni in the wider sphere. The Operations Research and Logistics branch is also a part of the UDE’s Main Research Area of Urban Systems. The MSM aims to further develop this research focus into an additional future research focus in the years to come medium and long-term.

Kontakt | Contact

Mercator School of Management

Lotharstr. 65
47057 Duisburg

- +49 203 379 2522
- +49 203 379 2530
- dekanat@msm.uni-due.de
- www.msm.uni-due.de